
 

 

Svátek Svaté rodiny, C 

Téma: Dej mi to pochopit 
Evangelium: Lk 2,41-52 
Poznámky: Pohoř, Odry 2024, P. Petr Kuník 
 
Dnes čtené evangelium o hledání Ježíše v Jeruzalémě by 

nám mohlo přinést velkou útěchu. Docela zřetelně v něm totiž 
sledujeme vzájemné nepochopení členů Svaté rodiny. A proto 
můžeme s klidem opustit ambici, že nám se to stát nemůže. 
Může a docela snadno. Dokonce je třeba s tím i počítat. 

Maria s Josefem po třech dramatických dnech nacházejí 
Ježíše, jak v chrámě sedí uprostřed učitelů a udivuje je úrovní 
svých otázek. Možná by ho rádi vzali do učení, ale toto nebyla 
Ježíšova cesta. Jaká cesta to je, tlumočí až svým zdrceným  
a zřejmě i rozzlobeným rodičům: „Proč jste mě hledali? 
Nevěděli jste, že musím být v tom, co je mého Otce?“ Ježíš 
zřejmě poprvé nazve Boha svým Abou a přilne k němu i k místu, 
kde je vzýván, tedy k jeruzalémskému chrámu.  

„Copak jste nevěděli?“ Otázkou je, jestli vůbec mohli 
vědět. Tedy jestli mohli tušit, co se s Ježíšem právě děje. K čemu 
dochází mezi ním a jeho nebeským Otcem. Přestože Maria, 
jeho matka, byla lidská bytost nejúžeji s Ježíšem spojená, do 
toho tajemství nenahlédla. Právě proto zaznívá ten povzdech, 
že Ježíše hledali s bolestí. Ona, stejně jako Josef nejen, že 
nevěděla, na jakém místě ho hledat, ale zřejmě netušila ani to, 
co se právě děje v jeho srdci.  

Přestože jsou lidé nám velmi blízcí, jejich osoba pro nás 
zůstane vždy tajemstvím. Druzí nikdy nebudou myslet stejně 
jako já a nemusí se vydávat cestou, kterou se vydávám já. 

Bylo by zajímavé vědět, na kterém místě v Jeruzalémě 
začali rodiče Ježíše hledat. Kde předpokládali, že bude. Možná 
ho očekávali u přátel, které Ježíš znal, možná ho hledali na místě 
nějaké zábavy, nebo v dílně, kde vyřezávali hezké figurky.  

„Nevěděli jste, že musím být v tom, co je mého Otce?“ 
Komentáře říkají, že Ježíš naslouchal učitelům proto, že 
poznával svého Otce nejdříve docela lidsky – skrze jeho Zákon. 
Jako syn Izraele vnímal Toru, Proroky a další knihy Písma jako 
první dotyk svého Otce. Jako člověk přirozeně žasnul nad 
blízkosti a zaslíbením, která jeho národ má. Přestože ho Josef od 
dětství s Písmem seznamoval, svět učenců pro něj byl další 
objev. Tady se také cítil šťastný. 

V jedné z epizod seriálu Vyvolení, která vypráví o této 
biblické události, se Maria na nalezeného Ježíše obrací se slovy: 
„Pomoz mi to pochopit“. Stejná Mariina prosba zaznívá  
o mnoho dílů dál, v okamžiku, kdy Ježíš začíná hovořit o svém 
utrpení. „Pomoz mi to pochopit“.  

Osoba druhého je tajemstvím. Stejně jako bylo obtížné pro 
Ježíšovy nejbližší proniknout do toho, co se děje mezi ním  
a Otcem, stejně tak je pro nás těžké rozumět, co se děje 
v duchovním životě našich blízkých. Možná bychom chtěli, aby 
věřili našim stylem, aby se jejich víra projevovala jako ta naše: 
Musíme se ale smířit s tím, že každý Boha hledá  
a nachází svým vlastním způsobem. Bůh k němu promlouvá  
a bude k němu promlouvat způsobem, který my neznáme. To 
nás bude vždy znepokojovat. A možná budeme Pána prosit, aby 
nám pomohl to pochopit. 

Útěchu nám ale přináší skutečnosti, že je to na prvním 
místě Bůh, který hledá člověka. Zůstává nám naděje, že naši 
blízcí se mu neztratí. I když se nám naši milovaní ztratí 
z dohledu jako se Ježíš ztratil z dohledu svým rodičů, Bůh ví 
velmi dobře, kde jsou, a to nám musí stačit. 


